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ΥΠΕΡ των συμμαχικών 
κυβερνήσεων, της απλής 
αναλογικής και του διορι

σμού διοικητών σε Τράπεζες, 
τηλεόραση κλπ. στην κοινο
βουλευτική Επιτροπή, τάχθη
κε ο υπουργός Παιδείας Γ. Πα
πανδρέου, ο οποίος αντιπαρα- 
τέθηκε στην τάση της «Αυρια
νής», που είναι κυρίαρχη στο 
ΠΑΣΟΚ και απέδωσε ευθύ
νες, και στον πρόεδρο του 
ΠΑΣΟΚ, για το «πώς φθάσαμε 
εδώ, λέγοντας ότι αυτοκατα- 
στρέφεται από ενέργειες δικές 
του και του περιβάλλοντος του 
και τονίζοντας ότι πρέπει να 
τον στηρίξουμε. Ακόμη μίλησε 
για «συγκεντρωτικό κόμμα» 
και για «έλλειψη δημοκρα
τικών δομών».

Στην ομιλία του, που ήταν κι 
ένα είδος κυβερηνητικής πλα
τφόρμας και εισηγήσεως για 
πλήρη αναδιάρθρωση του κόμ
ματος, ο Γ. Παπανδρέου ανέφε
ρε:

«Παρακολουθούμε το δια- 
συρμό του ΠΑΣΟΚ. και του Α. 
Παπανδρέου. Οι αντιδράσεις 
μας ποικίλλουν. Εκπληξη, απο
γοήτευση, απελπισία, παραίτη- 
ση.

Παρά το αίσθημα απογοή
τευσης, ο κόσμος ζητάει: «Να 
μην χαθούν οι αγώνες και οι ελ
πίδες». Δείχνει πόσο ριζωμένο 
είναι το ΠΑΣΟΚ στον ελληνι
κό λαό, στο λαϊκό κίνημα. 

Πώς φτάσαμε εδώ;
Το πρόβλημα «υγείας του 

προέδρου» έφερε στην επιφά
νεια τα βαθύτερα προβλήματα 
της οργάνωσης του ΠΑΣΟΚ.

Ελλειψη δημοκρατικών 
δομών και διαδικασιών και ένα 
κόμμα με πρακτικές παλιών 
αρχών και αυταρχισμού.

Θα ήταν εύκολο να ρίξουμε 
ευθύνες στον πρόεδρο. Εχει και 
αυτός τις ευθύνες του. Οχι μό
νον όμως. Υπεύθυνοι είμαστε ε
μείς της Κ.Ε. που σαν κυρίαρ
χο όργανο δεν δράσαμε έγκαι
ρα. Υπεύθυνοι όλοι όσοι θεώ
ρησαν ότι θα είχαν όφελος με 
τη διατήρηση τέτοιων δομών 
(μια ολόκληρη γραφειοκρατία).

Αποτέλεσμα αυτών των 
δομών: στεγανά, διαδρομισμός, 
προσωπικές στρατηγικές, έλ
λειψη διαφανειας, έλλειψη ενη
μέρωσης είναι όλα συμπτώματα 
συγκεντρωτικού κόμματος. 
Φθάσαμε έτσι στον ευνουχισμό 
της οργάνωσης, του συνδικαλι
σμού, στην αναστροφή της α
ποκέντρωσης και συμμετοχής.

Η ενότητα, που τόσο ποθού
με, δεν επιβάλλεται από τα πά
νω.

Για το κόμμα προτείνω:
— αλλαγή πρότυπου και πρα
κτικών άσκησης εξουσίας
— Δημοκρατική επίθεση και με
τεξέλιξη του κόμματός μας 
ώστε να φθάσουμε στην ενότη
τα από τα κάτω.

Δημοκρατία: με αναγνώριση 
τάσεων που θα εκφράσει ρεύμα
τα και θα ανανεώσει πολιτικές.

Δημοκρατία 
στο κόμμα

Στο σημείο αυτό κάποιος τον 
διέκοψε και απάντησε ότι κυ
ρίαρχη τάση σήμερα στο ΠΑ
ΣΟΚ είναι αυτή που εκφράζε
ται από δυο εφημερίδες κι ένα 
ραδιοσταθμό (υπονοώντας το 
συγκρότημα της «Αυριανής»).

Και συνέχισε για τη δημο
κρατία στο κόμμα:
• ενότητα μέσα από συμφωνία 
πολιτική - όχι απειλές 
• σύγχρονο κόμμα με νέες διαδι

κασίες και καταστατικό
•  αποκέντρωση εξουσίας εσω
κομματικά με περιφερειακά όργα
να και συνέδρια
•  μορφωτικές διαδικασίες μέσα 
στο κίνημα
•  ανάπτυξη κέντριϋν μελετών του 
κόμματος
• ανοιχτή αντιπαράθεση και διά
λογος
•  κάθαρση μέσα από διαδικασίες 
δημοκρατικού εκσυγχρονισμού, 
συμμετοχής και παραγωγής νέας 
πολιτικής
• διασφάλιση συμμετοχής μελών 
και φίλων στη διαμόρφωση πολι
τικής
• ποσοστώσεις γυναικών στα εκ
λεγμένα όργανα του κινήματος
•  επιλογή στελεχών με αξιοκρατία 
και διαφάνεια
•  ανοιχτές και δημοκρατικές δια
δικασίες (ασχέτως αν φθάσουμε ή 
όχι στην επαναφορό του σταυρού) 
στην επιλογή των υποψηφίων 
βουλευτών
•  ενδυνάμωμα συλλογικής δου
λειάς του Ε.Γ. (πολιτικό γραφείο)
• στήριξη προέδρου

Ακολούθως μίλησε για «νέα 
πολιτική φιλοσοφία προς την 
κοινωνία», για συναινετικές και 
δημοκρατικές πρακτικές, τόνι
σε ότι «Δεν είναι αυτοσκοπός 
ή αυτοδυναμία του ΠΑΣΟΚ», 
τάχθηκε εναντίον πολώσεων 
ζήτησε ριζική αποκέντρωση 
του φορολογικού συστήματος 
και πρότεινε:

1. ΓΙΑ ΤΗ  ΒΟΥΛΗ: Αποκατά
σταση του κύρους του πολιτικού 
κόσμου και των δημοκρατικών 
θεσμών.
•  Κοινοβουλευτική επιτροπή για 
το ΗΘΟΣ στην πολιτική ζωή. Θα 
διαμορφώσει πάγια κανόνες πολι
τικής πρακτικής. Η επιτροπή αυτή 
θα έχει δυνατότητα ελέγχου.
•  Κοινοβουλευτική επιτροπή 
«προ-εξέτασης» για τους διορι
σμούς διοικητών σε τράπεζες, τη
λεόραση κΑπ.
• Κοινοβουλευτική επιτροπή ε
λέγχου των οικονομικών των κομ
μάτων.
• Ανοιγμα στη δημοσιότητα της 
εξεταστικής επιτροπής.
• Κατοχύρωση και συνέχεια των 
όσων κατακτήσαμε με δημιουργία 
μόνιμων επιτροπών σε διακομμα
τική βάση για τα μεγάλα θέματα
- εθνικής και αμυντικής πολιτικής, 
παιδείας και ενημέρωσης.

Για την ΑπΑή
Για το εκλογικό σύστημα 

πρότεινε:
-Α Π Λ Η  ΑΝΑΛΟΓΙΚΗ - εί
ναι μια δημοκρατική πρόκληση 
προς τα άλλα κόμματα και προς 
εμάς.
— Δεν τίθεται σε μια αντι-δεξιά 
βάση - αλλά σε βάση εγγύησης 
έκφρασης κοινωνικής δυνα- 
μεως και προώθηση της συνερ
γασίας όλων των πολιτικών δυ
νάμεων για αντιμετώπιση των 
μεγάλων προβλημάτων της ε
ποχής.

Θα πρέπει, για να πετύχει η 
προοπτική της απλής αναλογι
κής:

α) Να καθοριστεί ιος πάγιο 
σύστημα. Να υπογραφεί πρω
τόκολλο με όλα τα κόμματα για 
πολιτική δέσμευση σε αυτό το 
σημείο.

β) Να εργασθούμε ως κυβέρ
νηση τους (6) μήνες προ των 
εκλογών για να εγγυηθούμε τη 
λειτουργία συμμαχικών κυβερ
νήσεων με ενδυνάμωση δια
κομματικών λειτουργιών, ενδυ
νάμωση άλλων θεσμών στην 
κοινωνία (αποκέντρωση - συν
δικαλισμό - αποκομματικοποίη- 
ση περαιτέρω των κρατικών υ
πηρεσιών), ενδυνάμωση πολιτι
κού διαλόγου.

Τέλος, για την υπόθεση Κο- 
σκωτά είπε:
— Καλλιεργήθηκε σκόπιμα και 
χωρίς βάση η φιλολογία για 
σχέσεις με ΚΟΣΚΩΤΑ.

— Ημουν υποχρεωμένος να α- 
ποκαλύψω το πλαστό έγγραφο 
άμεσα.

Οι λόγοι: 1) δεν μπορούσε 
να κρέμεται ως εκβιασμός πά
νω απο την κυβέρνηση. 2) Η
ταν ο τρόπος να αποκαλυφθεί 
άμεσα το φαινόμενο «ΚΟΣΚΩ
ΤΑ» και να χτυπηθεί η σκευω
ρία ενάντια στην κυβέρνηση 
και στον πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ 
προσωπικά.

3) Προσωπική μου τιμή. 
Σύμφωνα με πληροφορίες ο 

Γ. Παπανδρέου είπε ακόμη: 
«Οφείλουμε όλοι μας να στα

ματήσουμε τον εξευτελισμό και 
αυτοδιασυρμό του Α. Παπαν
δρέου.

Ερωτάοεις
Μιλώντας στους δημοσιο

γράφους, αργότερα, είπε, απα- 
τώντας σε ερωτήσεις:

— Είναι αλήθεια ότι αφήσατε αι
χμές κατά του πρωθυπουργι- 
κού περιβάλλοντος για τη ση
μερινή κρίση;
— Οχι δεν ήταν ακριβώς η φρά
ση μου αυτή. Είπα ότι για τις 
δομές και τις λειτουργίες, όπως 
εμφανίζονται σήμερα, ευθύνες 
έχουμε όλοι μας και όσοι θεω
ρούν ότι μέσα από αυτές τις δο
μές έχουν κάποιο όφελος.
— Αναφερθήκατε στη μεταπα- 
πανδρέϊκή εποχή...
— Οχι. Οχι. Είπα ότι ο πρόε
δρος έχει επιλέξει να μείνει στη 
μαχόμενη πολιτική. Και αυτή 
την επιλογή πρέπει να τη στη
ρίξουμε.
— Για μεταανδρεϊκή εποχή μι
λήσατε τελικά;
— Οχι. Είπα ότι υπάρχει και η 
μεταβατική φάση. Οχι σε θέμα 
προσώπων, αλλά σε θέμα 
δομών πια του Κινήματος, που 
περνάμε πια σε μια λογική πο
λύ πιο δημοκρατικού και συλ
λογικού τρόπου ηγεσίας του 
κόμματος.
— Είπατε ότι στο ΠΑΣΟΚ υ
πάρχει μια κυρίαρχη τάση...
— Ε. Εντάξει. Πιο πολύ χαριτο
λογώντας το είπα. Τάσεις υπάρ
χουν μέσα στο ΠΑΣΟΚ και μια 
τάση που σήμερα φαίνεται ότι 
κυριαρχεί είναι η τάση που εκ
φράζεται από δυο εφημερίδες 
και ένα ραδιόφωνο.
— Ποια ήταν η θέση σας για το 
εκλογικό σύστημα;
— Υπέρ της απλής αναλογικής. 
-Τ η ς άδολης;
— Το τεχνικό ζήτημα δεν το ξέ
ρω, αλλά ουσιαστικά πιστεύω 
στο αναλογικότερο σύστημα α
πλής αναλογικής.

— Τι θα ψηφίσετε στη Βουλή ό
ταν τεθεί θέμα εκλογικού νό
μου.
— Δεν το έχω σκεφτεί, αλλά λο
γικά απλή αναλογική.
— Πώς την είδατε αυτή τη σύ
νοδο της Κεντρικής Επιτρο
πής;
— Νομίζω υπήρχε έντονος προ
βληματισμός και αίσθημα ευθύ
νης.
— Καταλογίστηκαν ευθύνες πο
λιτικές και κομματικές;
— Μια Κεντρική Επιτροπή δεν 
είναι εξεταστική επιτροπή. 
Παρ’ όλα αυτά συζητήθηκαν 
αυτά τα θέματα εκτενώς.
— Οταν λέτε ανανέωση, αναφέ
ρεστε και στην ηγετική ομαδα 
του ΠΑΣΟΚ;
— Επειδή είναι θολό τι είναι η
γετική ομάδα, χρειάζεται ανα
νέωση στο ΠΑΣΟΚ. Δεν είμαι, 
όμως, ένας άνθρωπος που λέει, 
πετάξτε τη μια ομάδα, φέρτε μια 
άλλη.

Ομοβροντίες με
•  ΨΗΦΙΣΑΝ 

-ΠΛΗΝ «6»-ΤΗΝ
ΕΙΣΗΓΗΣΗ 

•  Η ΕΝΟΤΗΤΑ 
ΚΑΠΕΛΩΣΕ 

ΤΙΣ ΔΙΑΦΩΝΙΕΣ
•  ΣΗΜΙΤΗΣ: 

ΑΝΑΓΚΗ 
ΓΙΑ ΑΛΛΟ 
ΠΡΟΣΩΠΟ

ΠΑΡΑ την έντονη κριτική 
και τις σοβαρές επιφυλά
ξεις πολλών μελών της 

Κεντρικής Επιτροπής του ΠΑ
ΣΟΚ για την κυβερνητική πολι
τική και την ευθύνη της ηγε
σίας του ΠΑΣΟΚ, η εισήγηση 
του πρωθυπουργού Α. Παπαν
δρέου εγκρίθηκε από τη συν
τριπτική πλειοψηφία των 
μελών με μόνο έξι ψήφους κα
τά και μια αποχή (η ΚΕ έχει 
140 μέλη).

Η κριτική και στις δύο μέρες 
της συνόδου (μίλησαν συνολικά 
79 μέλη) επικεντρώθηκε στο θέ
μα της κάθαρσης, του καταλογι
σμού ευθυνών, ενώ από πολ
λούς επισημάνθηκες ότι ούτε 
και σήμερα το κόμμα λειτουργεί 
δημοκρατικά.

Το σκάνδαλο Κοσκωτά κυ-
ράρχησε στην αίθουσα της συ
νεδρίασης και τις δύο μέρες. 
Πολλοί ομιλητές υπογράμμισαν
ότι υπάρχουν και πολιτικές ευ
θύνες κυβερνητικών στελεχών, 
ζήτησαν το ίδιο το κόμμα να 
συγκροτήσει εξεταστική επιτρο
πή που θα ερευνήσει χωριστά 
τις ευθύνες στελεχών και ζήτη
σαν να απομακρυνθούν από την 
τη κυβέρνηση όσοι έχουν εμ- 
πλακεί, δικαίως ή αδίκως, σε 
σκάνδαλα.

Πολυάριθμοι ομιλητές τάχθη
καν υπέρ της απλής αναλογικής 
και της προσέγγισης με την Αρι
στερά, ορισμένοι ουσιαστικά πα
ραδέχτηκαν ότι ο ΠΑΣΟΚ έχει 
χάσει ήθη την αυτοδυναμία και 
τάχθηκαν υπέρ συμμαχικών κυ
βερνήσεων.

Εντύπωση προκάλεσε το γε
γονός ότι υπήρξαν μέλη της ΚΕ 
που καταλόγισαν ευθύνες προ
σωπικά στον πρωθυπουργό, α- 
ναοερόμενοι στο ιδιαίτερο περι
βάλλον του.

Ιδιαίτερη αίσθηση προκάλε- 
σαν οι ομιλίες:
•  Του Γιώργου Παπανδρέου,
που καταλόγισε ευθύνες και 
στον πρωθυπουργό και τάχθηκε 
υπέρ των συμμαχικών κυβερνή
σεων. Καταφέρθηκε εναντίον 
της «Αυριανής», το πνεύμα της 
οποίας - όπως είπε - κυριαρχεί 
μέσα στο ΠΑΣΟΚ.
•  Του Κ. Σημίτη, ο οποίος κα
τάγγειλε το ύφος και ήθος της 
σημερινής εξουσίας, αναφέρθη
κε σε υπουργούς που δυσφήμη
σαν όσα έκαναν προκάτοχοί 
τους και τόνισε την ανάγκη 
νέων προσώπων, που θα αλλά
ξουν το σημερινό πρόσωπο του 
κόμματος.

Επίθεση εναντίον του ΕΓ ε
ξαπέλυσε ο Μένιος Κουτσό- 
γιωργας, κατηγορώντας τα μέλη 
του ότι τον υπονόμευαν

Οι έξι που ψήφισαν εναντίον 
της εισήγησης είναι οι Μ. Χαρα- 
λαμπίδης, Γ. Νάος, Χρ. Κηπου
ρός, Κ. Ασλάνης, Δ. Βουνά-

Α λευράς και Μ ελίνα σε διάλειμμα της συνεδρίασης

Μένιος: Επίθεσ
Ανοιχτή επίθεση Εναντίον του Εκτελεστικού Γραφείου του Π Α 

ΣΟΚ εξαπέλυσε ο υπουργός Προεδρίας, Μένιος Κουτσόγιωργας, 
χτες στην Κ.Ε. του κινήματος, κατηγορώντας τα μέλη του ότι τον 
υπονόμευαν το βράδυ της συζήτησης στη Βουλή για το σκάνδαλο 
Κοσκωτά.

Μιλώντας για το σκάνδαλο ο υπουργός είπε ότι όλοι οι χειρισμοί 
ήταν σε γνώση του Πρωθυπουργού, υποστήριξε ότι οι ένοχοι - «αν 
υπάρχουν» - δεν ανήκουν στο ΠΑΣΟΚ και πρόσθεσε: «Εάν αποδει
χτεί ότι δεν υπάρχουν ευθύνες, να σταματήσει το κυνήγι των μα- 
γισσών» υπονοώντας τις επιθέσεις που δέχεται ακόμα και από στελέ
χη του ΠΑΣΟΚ. για τους προσωπικούς χειρισμούς του στο σκάνδαλο.

Παραθέτουμε αποσπάσματα της ομιλίας του:
•  Μέχρι τον Οκτώβριο του 1988, ούτε το Εκτελεστικό Γ ραφείο, ού
τε και κανένα άλλο όργανο του κινήματος συμπεριλαμβανομένης και 
της Κ.Ε. ασχολήθηκε ή προβληματίστηκε ποτέ με το θέμα Κοσκωτά.
•  Το βράδυ, που συζητείτο στη Βουλή η επερώτηση της Ν Α . για 
το σκάνδαλο Κοσκωτά, το Εκτελεστικό Γραφείο έκανε ανακοίνωση 
επί του θέματος για την οποία δεν με ενημέρωσε, αν και εγνώριζε 
ότι σαν κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος όφειλα να αντιμετωπίσω την 
αντιπολίτευση στα σχετικά θέματα.

Ε γνώριζαν ακόμα, ότι για τη μεθόδευση της συζήτησης είχα ήδη 
συνεννοηθεί με τον Πρόεδρο. Παρ' όλα αυτά, στις 8  το βράδυ, δί
νουν στη Γενική Γραμματεία Τύπου και Πληροφοριών ανακοίνωση, 
για την οποία εγώ ενημερώθηκα από το διευθυντή του Πολιτικού 
Γραφείου του Πρωθυπουργού, δύο ώρες αργότερα.

Η καθυστερημένη αυτή ενημέρωση δυσκόλεψε πολύ τη θέση της 
κυβέρνησης και εμού προσωπικά κατά τη συζήτηση της Βουλής. Η 
αντισυντροφική αυτή συμπεριφορά είναι ανεξήγητη, αφού μέχρι την 
ημέρα εκείνη η συνεργασία μου με το Εκτελεστικό Γ ραφείο σε θέμα
τα γενικότερης εσωτερικής πολιτικής υπήρξε συνεχής και αρμονικό
τατη. Είχε γίνει δε, στενότερη, όταν απούσιαζε στο Λονδίνο ο Πρω
θυπουργός.

Δεν μπορώ παρά να εκφράσω τη λύπη μου, για τον τρόπο με 
τον οποίο με αντιμετώπισε το Εκτελεστικό Γραφείο στην τόσο κρίσι-

Εκτελεστικό
•  0  Πρω θυπουργός  

γνώριζε όλες τις 
ενέργειες μου

μη για το Κίνημα εκείνη περίοδο».
• «Και η κρίση έφτασε στο αποκορύφωμά της με το σκάνδαλο Κο
σκωτά. Αρχικά βέβαια έγινε απόπειρα το σκάνδαλο αυτό να χρεωθεί 
στο ΠΑΣΟΚ. Σήμερα ευτυχώς γίνεται πλέον γενικά παραδεκτό, ότι 
το σκάνδαλο αυτό, όσο μεγάλο κι αν είναι, δεν είναι σκάνδαλο του 
ΠΑΣΟΚ».

Ατυχώς μερικά μέλη ή ακόμη και στελέχη του Κινήματος παρα
σύρθηκαν από τις μεθοδεύσεις αυτές της Δεξιάς - δεν θέλω να πω 
ότι επωφελήθηκαν - και με δηλώσεις ή τοποθετήσεις τους ενίσχυσαν 
το αποσταθεροποιητικό κλίμα που δημιουργούσαν η συντήρηση και 
τα διάφορα άλλα ύποπτα και σκοτεινά κέντρα αποφάσεων.
• «Ολα τα μέλη και τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ πρέπει να αντιμετωπί
ζουν το παρόν και το μέλλον του Κινήματος και της χώρας με φαντα
σία αλλά και ρεαλισμό. Οι θέσεις και τα έργα μας πρέπει να κινούνται 
μέσα στο πλαίσιο που καθορίζουν ο πρόεδρος και τα αρμόδια συλλο
γικά όργανα του Κινήματος. Δεν επιτρέπονται διαφοροποιήσεις ή αν
ταρτοπόλεμος με μοναδικό σκοπό την αποκόμιση οποιωνδήποτε πο
λιτικών ωφελημάτων σε προσωπικό επίπεδο».
•  «Πιστεύω όμως πως αν υπάρχουν ή υπάρξουν ένοχοι, αυτοί πρέπει 
να τιμωρηθούν παραδειγματικά. Γιατί στην πραγματικότητα τα πρό
σωπα αυτά δεν είναι ΠΑΣΟΚ. Είναι ξένα σώματα».

Ο κ. Κουτσόγιωργας επανέλαβε όσα είχε πει στην εξεταστική επι
τροπή της Βουλής για τους χειρισμούς του στο σκάνδαλο Κοσκωτά, 
για να ισχυριστεί ότι «αυτοί οι χειρισμοί οδήγησαν στην αποκάλυψη 
του σκανδάλου».

τσος, οι οποίοι είχαν καταθέσει 
κοινό κείμενο, καθώς και ο Σπ. 
Καλούδης. Λευκό ψήφισε ο Γ. 
Ξαρλής.

Σε ανακοίνωση του γραφείου 
Τύπου του ΠΑΣΟΚ αναφέρεται 
ότι αυτή η σύνοδος πιστοποίησε 
«το πνεύμα ενότητας και συ
σπείρωσης για τη νέα νίκη του 
ΠΑΣΟΚ».

Υπόμνημα 13 σελίδων κα
τέθεσε στην Κ.Ε. ο Στ. Τζου- 
μάκας, ο οποίος εξαπολύει βα
ρύτατες κατηγορίες (νόθευση 
αποτελέσματος, οικονομικές 
ατασθαλίες) εναντίον συνδι
καλιστών του ΠΑΣΟΚ, μεταξύ 
των οποίων ο πρόεδρος της 
ΓΣΕΕ Γ. Ραυτόπουλος, ο γραμ
ματέας της ΠΑΣΚΕ Λ. Κανελ- 
Λόπουλος, ο υπεύθυνος συν
δικαλιστικού Λ. Αποστολίδης

ΚαταγγΕλίες Τζουμάκα

ασφαιρα

Ο κ. Τζουμάκας είπε ότι για 
όσα είχε καταγγείλει στη γνω
στή συνέντευξη η οποία προ
κάλεσε την αποπομπή του από 
την κυβέρνηση είχε ενημερώ
σει το Ε.Γ και χειρίστηκε το 
θέμα μαζί με τον Κ. Λαλιώτη,

Ο γραμματέας της ΠΑΣΚΕ  
Α  Καντλλάπουλος απάντησε 

«Η  ενότητα της ΠΑΣΚΕ επι- 
χειρήθηκε να υπονομευθεί και 
να διασπασθεί η παράταξη όχι 
από τους αντιπάλους μας αλλά 
από τον τ. υπεύθυνο συνδικα
λιστικού, Στ. Τζουμάκα.

Ανδρέας: Να 
ανανηυει 

η Αριστερά
ΕΡΩΤΗΜΑΤΑ προς την Α

ριστερά για τη στάση της 
μετά τις εκλογές, στην πε

ρίπτωση που το ΠΑΣΟΚ χάσει 
την αυτοδυναμία, απηύθυνε 
χτες ο πρωθυπουργός Ανδρέας 
Παπανδρέου, στη δευτερολο
γία του στη σύνοδο της Κεντρι
κής Επιτροπής του ΠΑΣΟΚ. Λί
γο αργότερα ο κ. Παπανδρέου, 
με δήλωσή του στους δημο
σιογράφους, ζήτησε ουσιαστι
κά από τα κόμματα της Αριστε
ρός να ...μετανοήσουν για την 
κριτική που έκαναν στην ομιλία 
του.

Είπε για την Αριστερά ο 
Πρωθυπουργός:

«Τις απαντήσεις των 4 κομμά
των στις θέσεις που πήραμε χτες 
τις γνωρίζετε. Εμείς παραμένουμε 
πάντοτε στη θέση ότι είμαστε έ
τοιμοι για διάλογο, α λ λ ά  όχι ανα
γνωρίζοντας τη συμμαχία των 4, 
με κανέναν τρόπο. Βέβαια, αυτή 
την κάρτα τη χτυπάμε πολύ και
ρό και κάποτε θα βαρεθούμε να 
τη χτυπάμε, θα ήθελα όμως να 
ζητήσω, από την ηγεσία του 
ΚΚΕ τουλάχιστον, να ιιας πει 
δυο λόγια για το πώς βλέπει τη 
διακυβέρνηση της χώρας μετά 
τις εκλογές. Αν η συνεργασία με 
μας αποκλείεται, πώς μπορεί να 
στηρίζεται σε ένα εκλογικό σύ
στημα σαν κι αυτό που εκείνοι 
προτείνουν - αν δεν απατώμαι έ
χουν προτείνει 4 -  να μας πούνε 
πώς βλέπουν τις μετεκλογικές 
κομματικές συνεργασίες. Μπορεί 
να μεταβληθεί σε γάμο ο αρρα
βώνας με τη Ν.Α.; Είναι αυτός 
ο στόχος; Ή  μήπως κάποιος άλ
λος; Γιατί υπάρχει και άλλος, τον 
οποίο προτιμώ να μην πω εγώ. 
Να τον πούνε εκείνοι και δεν εί
μαστε καθόλου έτοιμοι για κείνο 
που θα επιθυμούσαν να κάνουμε.

Η  δική μας γραμμή είναι μο- 
νομέτωπη γιατί ξέρουμε πού 
βρίσκεται η διαχωριστική γραμ
μή: Πρόοδος - Συντήρηση.

Δεν είμαστε σε ίση απόσταση 
από Δεξιά και Κομμουνιστική Α 
ριστερά, άσχετα αν η λαθεμένη 
πολιτική της ηγεσίας της Κομ
μουνιστικής Αριστεράς μας αναγ 
κάζει να αμυνόμαστε της φυσιο
γνωμίας και της στρατηγικής 
μας.

Μονομέτωπος θα είναι ο αγώ
νας μας και μέχρι τις εκλογές. 
Δεν πρόκειται να αλλάξει. Το δυ
στύχημα είναι ότι η ηγεσία της 
“συμπαράταξης”  έπαψε από και
ρό να κάνει έστω και διμέτωπο, 
όπως τα τελευταία χρόνια και 
κάνει μονομέτωπο αγώνα ενάντια 
στο ΠΑΣΟΚ.

Α ν αποφάσισαν οριστικά ότι 
το ΠΑΣΟΚ δεν είναι στις δυνά
μεις της προόδου και της δημο
κρατίας και είναι ο κ. Μητσοτά- 
κης και η Ν.Δ. τότε να απαντή
σουν τι κυβέρνηση προτείνουν

Ε.ΑΡ: ΑΥΤΟ 
ΖΗΤΟΥΣΕ 
ΜΙΑ ΖΩΗ 

ΚΑΙ Η ΔΕΞΙΑ

Ο Α. Π απανδρέου
τη Δευτέρα μετά τις εκλογές, αν 
το ΠΑΣΟΚ χάσει την αυτοδυ
ναμία.

Γιατί και η λαθεμένη πολιτική 
και η συγκάλυψη των πραγμα
τικών αντιθέσεων έχει όρια».

Η ομιΑία
Σε άλλα σημεία της ομιλίας 

του ο κ. Παπανδρέου:
•  ΑΝΑΓΝΩΡΙΣΕ ότι έπρεπε να 
κάνει περισσότερη αυτοκριτική, 
αλλά πρόσθεσε ότι έκρινε πως έ
πρεπε «να δώσει έμφαση στη 
διαμόρφωση μιας συσπειρωμέ
νης πανελλήνιας αντεπίθεσης, έ-

Το δημοψήφισμα 
για τις βάσεις

Ο κυβερνητικός εκπρόσω
πος απέφυγε χθες να δώσει 
περισσότερες διευκρινίσεις 
σχετικά με την αόριστη ανα
φορά του Πρωθυπουργού 
στην Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ, για το 
δημοψήφισμα για πς βάσεις.

Απαντώντας σε ερώτηση 
ποιοι λόγοι θα υπαγόρευαν τη 
διεξαγωγή δημοψηφίσματος 
χωρίς συμφωνία ο κ. Κωστό- 
πουλος παρέπεμψε στην πρω- 
θυπουργική ομιλία.

Ο  κ. Παπανδρέου στην ει
σήγησή του στην Κ.Ε. ανέφε
ρε ότι δεν αποκλείει το ενδε
χόμενο δημοψηφίσματος, για 
τις βάσεις, χωρίς να υπάρχει 
προηγουμένως συμφωνία Ελ
λάδας - ΗΠΑ

τσι ώστε να εγγυηθούμε τη νί
κη».
•  ΕΞΕΦΡΑΣΕ την πίστη του 
ότι το ΠΑΣΟΚ «μπορεί να είναι 
κυβέρνηση και στην επόμενη τε
τραετία».
•  ΤΟΝΙΣΕ ότι πρέπει να δοθεί 
μεγαλύτερο ενδιαφέρον στη νεο
λαία, λέγοντας ότι «δεν μπορού
με να επαναφέρουμε στη μνήμη 
της νεολαίας τις δικές μας εμπει
ρίες και να τους διδάξουμε με 
βάση αυτές τις εμπειρίες».
•  ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΕ ότι δεν αμφέ
βαλλε ποτέ για τη θετική ψήφο 
των βουλευτών στην κυβέρνη
ση, μονολότι την ημέρα εκείνη 
είχε κάνει τις γνωστές δηλώσεις 
στην τηλεόραση.
•  ΑΠΟΔΕΧΤΗΚΕ πρόταση 
που έγινε να συγκροτηθεί μια ε
πιτροπή στελεχών, που θα εκφέ
ρει γνώμη για όσους τοποθε
τούνται σε θέσεις του δημόσιου 
τομέα.
•  ΑΠΟΔΕΧΤΗΚΕ επίσης την 
πρόταση να επανέλθουν στο 
κόμμα όσοι έφυγαν κάνοντας 
«καλόπιστη κριτική».

ΔηΑώσεις
Αποχωρώντας από το ξενοδο

χείο ο Πρωθυπουργός ρωτήθηκε 
πώς σχολιάζει την κριτική που 
έκαναν τα κόμματα της Αριστε
ρός στην ομιλία του και απάντη
σε:

«Εκφράζω τη βαθιά λύπη 
μου και ελπίζω να ανανήψουν».

Η απαίτηση αυτή του κ. Πα
πανδρέου να μετανοήσει η Αρι
στερά («να ελπίζω να ανανή
ψουν»), για την κριτική που ά
σκησε στο λόγο του, έρχεται 
σαν συνέχεια της προχθεσινής ε
πίθεσής του εναντίον της, όταν 
την κατηγόρησε ως «ανιστόρη
τη» και «απολιτική». Στην ίδια 
αποστροφή της ομιλίας του ο 
Πρωθυπουργός είχε φτάσει στο 
σημείο να παρομοιάσει τη σημε
ρινή στάση της Αριστερός στην 
Ελλάδα με τη στάση της γερμα
νικής Αριστεράς στην περίοδο 
1931-1934, λίγο πριν από την ά
νοδο του χιλτερισμού.

Οταν ρωτήθηκε για την έκθε 
ση της αμερικανικής εταιρείας 
«Φροστ και Σάλιβαν» (δίνει 
40% πιθανότητες νίκης στο ΠΑ
ΣΟΚ και 35% στη Ν.Δ), ο κ. 
Παπανδρέου είπε: «Τη βρίσκω 
πολύ ενδιαφέρουσα, γιατί είναι 
σοβαρός οίκος».

Η ΕΑΡ
Το γραφείο τύπου της Ελλη

νικής Αριστεράς έκανε το ακό- 
υθο σχόλιο: «Μια ζωή η Δε

ξιά ζητούσε από την Αριστερά 
να ανανήψει. Τώρα το ζητάει ο 
κ. Παπανδρέου. Μπράβο!»

Ν Α :
Καταφύγιο

στον
«Αυριανισμό»

Η Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ δεν 
προσέφερε τίποτα το και
νούργιο, παρά τη βαθιά και 
πολύπλευρη κρίση, στην 
οποία ο Α. Παπανδρέου έ
ριξε τη χώρα, ενώ παράλ
ληλα «ο αρχηγός του ΠΑ
ΣΟΚ ήταν εναρμονισμένος 
στο κλίμα του «Αυριανι- 
σμού», που ο ίδιος προσω
πικά έχει από ετώνενθαρ- 
ρύνει και σε μεγάλο βαθμό 
δημιουργήσει».

Αυτά αναφέρει μεταξύ 
άλλων η Ν.Δ. σε ανακοί
νωσή της για τις εργασίες 
της Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ 

Σε ειδική αναφορά στον 
Τύπο, η Ν.Δ. σημειώνει: 

«Για ποια εκδοτικό συ- 
γροτήματα μιλάει ο κ. Αν
δρέας Παπανδρέου; Αυτός 
ο ίδιος επεχείρησε, πρώτα 
με τον Πόπωτα και ύστερα 
με τον Κοσκωτά. να δη
μιουργήσει οικονομικοε- 
κδοτικά συγκροτήματα με 
σκοπό να ελέγξει τον Τύ
πο. Το αποτέλεσμα ήταν 
τόσο ο Πόπωτας, όσο και 
ο Κοσκωτάς να βρίσκονται 
σήμερα υπό τις γνωστές 
συνθήκες στο εξωτερικό, 
ενώ ο κ. Ανδρέας Παπαν
δρέου εξακολουθεί να εμ
φανίζεται (στην τηλεόρα
ση και στα νυχτερινά κέν
τρα) ως πρωθυπυργός της 
Ελλάδος».

Η Ν.Δ. καταδικάζει τις 
χθεσινές επιθέσεις εναν
τίον δημοσιογράφων και 
καταδικάζει τα επεισόδια 
καψίματος εφημερίδων 
«κατά τα χιτλερικά πρότυ
πα»..

Ο κυβερνητικός εκπρό
σωπος απαντώντας στη 
Ν.Δ. ανέφερε:

Λυπούμαστε, αλλά στις 
ύβρεις δεν μπορεί να υ
πάρξει απάντηση. Καταγ
γέλλουμε μόνο στον ελλη
νικό λαό το ύφος και το 
ήθος του κ. Μητσοτάκη 
και ανησυχούμε για τον 
κατήφορο στον οποίο πα
ρασύρει τον πολιτικό διά
λογο και την ίδια την πα
ράταξή του.

ΚΚΕ εσ. - Α.Α: 
Σε τυφλό 
μονόδρομο 
η σύνοδος

«Σε τυφλό μονόδρομο» 
βρίσκονται ο πρωθυπουργός 
και η Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ, που ε
πιμένουν στη λογική της μονο
κομματικής εξουσίας των εκ
βιαστικών διλημμάτων, στην 
επιβολή καλπονοθευτικών νό
μων, στην πόλωση και στο μο
νοκομματισμό, με ταυτόχρονη 
όξυνση της μετωπικής αντιπα
ράθεσης με τα κόμματα και τις 
δυνάμεις τις Αριστερός».

Αυτό αναφέρει μεταξύ άλ
λων η ανακοίνωση του ΚΚΕ 
εσ. - Α.Α. για τη σύνοδο της 
Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ.

Καλεί ακόμα τις δυνάμεις 
τις Αριστεράς να εργαστούν 
για την οικοδόμηση μιας άλλης 
αριστεράς που έχει ανάγκη ο 
τόπος.
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Κάλαντα..
Μ  β  Α τα πούμε; 

ΜΜΜ Να πούμε τα 
*  ■* καθιερωμένα, 
εφήμερα και σχεδόν 
μονίμως διαψευσμένα 
κάλαντα της 
Πρωτοχρονιάς;
Να πούμε για το 1988, 
που τελικά μας πήρε 
πολλά περισσότερα 
από αυτά που μας 
έφερε;
Θέλει αρκετό 
κουράγιο, παιδικότητα 
και αθωότητα για να 
πούμε: «Κι αρχή καλός 
μας χρόνος».

Γ ΙΑ ΤΙ κι αυτός ο 
χρόνος θα είναι 
δύσκολος. 

Αφησε πολλά χρέη 
πίσω του το 88, χρέη 
που πρέπει να 
εξοφληθούν και 
μάλιστα σύντομα.
Να τα πούμε σε σας, κ. 
Τσοβόλα;
Να τα πούμε για τον 
καθιερωμένο 
«μποναμά», που με το 
ένα χέρι μας τον δίνετε 
και με το άλλο μας τον 
παίρνετε πίσω;

Α αν θα πά
ρουμε «κόλ-
λα και χαρτί, 

χαρτί και καλαμάρι» 
κινδυνεύουμε να μας 
χαρακτηρίσετε «λασπο
λόγους και κατασκευα
στές χαλκείων».
Σε ποιον αλήθεια από 
τους άρχοντες να τα 
πούμε, χωρίς να θεωρη
θούμε σκευωροί και υ- 
πονομευτές και ότι εξ
υπηρετούμε ξένα σχέ
δια, και... και... και...;

Σ ΥΝΗΘΙΣΜΕ
ΝΟΙ να ακούτε 
εκείνο το

μονότονο «ναι σε όλα», 
τα κάλαντα της 
Πρωτοχρονιάς θα σας 
φανούν παράφωνα. 
Φέτος, όχι, δεν θα τα 
πούμε!
Θ’αφήσουμε τα παιδιά, 
που δεν απασχολούνται 
με τα σκάνδαλα, τις 
μυστικές πωλήσεις 
όπλων, τις προμήθειες 
και τις κομπίνες, να 
μας παρασύρουν στα 
δικά τους 
πρωτοχρονιάτικα 
όνειρα και τις ελπίδες.

Μ ΑΚΑΡΙ «σ’ 
αυτό το σπίτι 
το ψηλό πέτρα 

να μη ραγίσει» ούτε και 
το 1989, την τελευταία 
χρονιά της δεκαετίας 
του 80.
Οσο δύσκολο κι αν 
φαίνεται αυτό.
Ετη πολλά!

ΚΑΛ.ΑΝΤΑ.

Ειόήοεκ-Πολιιική Ειόήοεις - Πολιιική

Σημίτης: Η ενότητα
δεν διατάσσεται

ΝΕΑ ΠΡΟΣΩΠΑ σε όλα τα επίπεδα, αλλαγή του 
ύφους της σημερινής εξουσίας και καταλογισμό 
ευθυνών, ζήτησε, στην εμπεριστατώμενη ομιλία 

του στην Κεντρική Επιτροπή του ΠΑΣΟΚ, ο πρώην 
υπουργός Κώστας Σημίτης, ο οποίος κατάγγειλε το 
λαϊκισμό του ΠΑΣΟΚ μίλησε υπαινικτικά για τις σχέ
σεις του ΠΑΣΟΚ με οικονομικούς παράγοντες και για 
«στενές φιλίες» μαζί τους, αναφέρθηκε στο «ηθικό α
νάστημα» των υπεύθυνων, που το συνέδεσε με τη 
«διάκριση που κάνουν της ιδιωτικής και δημόσιας πε
ριουσίας», επισήμανε ότι έχει αποξενωθεί από δια
νοούμενους, δημοσιογράφους και καλλιτέχνες και τό
νισε ότι προσωπικότητες εκτός ΠΑΣΟΚ δεν πρόκειται 
να συνεργαστούν μαζί του αν δεν άλλαξει το ύφος 
του.

Ο κ. Σημίτης:
Τόνισε ότι -ο τρόπος που επικοινωνεί η κυβέρνηση 

με τους πολίτες δημιουργεί την εντύπωση ότι «η σοσια 
λιστική στάση χαρακτηρίζεται από ατεκμηρίωτους ισχυ
ρισμούς, υπερβολές, επιθετικότητα, αυταρχισμό,
ψη αυτοκριτικής και πολιτικής ευαισθησίας».
•  Επισήμανε ότι η κυβέρνηση δεν έχει ξεκαθαρίσει τη

«ΤΟ ΠΑΣΟΚ
ΧΡΕΙΑΖΕΤΑΙ ΕΝΑ

ΑΛΛΟ ΠΡΟΣΩΠΟ»
σχέση της «με τους κεφαλαιούχους, την άρχουσα τάξη
και τους μηχανισμούς επηρεασμου της κοινής γνώμης».

ΛχθυπαινιχΗηκε οτι κατεφυγε σε συνεργασία με οικονομι
κούς παράγοντες για να βρεθούν χρήματα, αναφέρθηκε 
στη «νέα τάξη επιχειρηματιών» και εξέφρασε το φόβο 
του ότι «πίσω από το μανδύα μιας επαναστατικής φρα
σεολογίας του ΠΑΣΟΚ, η επιρροή μιας άρχουσας οικο
νομικής μονάδας είναι ιδιαίτερα μεγάλη».
•  Μίλησε για «φλύαρη προπαγάνδα της τηλεόρασης, 
που δεν κάνει πιστευτά ακόμα και όσα θετικά υπάρ
χουν».
•  Κατάγγειλε ότι υπουργοί δυσφημούν όσα έκαναν οι 
προκάτοχοί τους.

Τόνισε ότι δεν υπάρχει πάντα συλλογική ευθύνη και

όσοι εκφράζουν αυτή την άποψη θέλουν να εξαγνίσουν 
όσους μεθοδεύουν αποφάσεις παρασκηνιακά και με α
διαφανείς διαδικασίες».
•  Είπε ότι «η συσπείρωση και η ενότητα δεν διατάσσον- 
ται» και γι’ αυτό είναι λανθασμένη η άποψη που «στο 
όνομα της ενότητας απαγορεύσει τον ανοιχτό διάλογο 
και τη δημοσιοποίηση διαφορετικών απόψεων».
•  Κατάγγειλε τις περιπτώσεις δυο στελεχών (δεν ανέφε
ρε ονόματα) κρατικών οργανισμών τους οποίους ο ίδιος 
απομάκρυνε από τις θέσεις τους, όταν ήταν υπουργός 
Γεωργίας. Αλλά - πρόσθεσε - αμέσως διορίστηκαν σε 
άλλες θέσεις και μετά κατηγορήθηκαν για ατασθαλίες.
•  Υπογράμμισε ότι η απλή αναλογική «μπορεί να βοη 
θήσει στη δημιουργία πολιτικών συσχετισμών που θα 
επιτρέψουν ευρύτερη συναίνεση».
•  Ανέφερε ότι η εισήγηση του Πρωθυπουργού «υποτί
μησε την κρίση και δεν ανέλυσε αρκετά τις αιτίες της 
και οι προτάσεις του ήταν γενικές».
•  Υποστήριξε ότι το ΠΑΣΟΚ πρέπει να απαντήσει στο 
βασικό ερώτημα των οπαδών και ψηφοφόρων για ποιο 
σκοπό ζητάει τη νεαλαϊκή εντολή. «Μόνο και μόνο για 
να μην έρθει η Δεξιά; Αλλά - πρόσθεσε - η αντιδεξιά 
τοποθέτηση δεν αποτελεί πρόγραμμα».

Λ. Π απανδρέου και Κ. Σημίτης, ενώ  προσέρχονται στη χτεσ ινή  συνεδρίαση της Κ.Ε. Και ο ι δύο  είχα ν σημαντικές
ομ ιλίες

Υπάρχουν πολιτικές ευθύνες για τα σκάνδαΑα
Τα σημαντικότερα σημεία των ο

μιλιών μελών της Κ.Ε του ΠΑΣΟΚ  
είναι τα εξής:

ΣΤ. ΤΖΟΥΜ ΑΚΑΣ: «Πρέπει να ε- 
νισχύσουμε τους ελέγχους και να 
συγκροτηθεί επιτροπή ελέγχου από 
τα μέλη του Ε.Γ. και της Κ.Ε. για 
το «πόθεν έσχες» στελεχών του 
ΠΑΣΟΚ στην Κ.Ε., στην Κοινοβου
λευτική Ομάδα, στην Κυβέρνηση, 
στους Οργανισμούς, στα συνδικά
τα, στους συνεταιρισμούς, στην αυ
τοδιοίκηση.

Πήρα μια πρωτοβουλία για το 
θέμα που έθεσα στην κοινή γνώμη. 
Καταθέτω έκθεση από 13 σελίδες 
δακτυλογραφημένες στην Κ.Ε. για 
το όλο θέμα.

Με την ευκαιρία θέλω να ρωτή
σω:

Μπορούν να υπηρετηθούν λαϊκά 
και δημόσια συμφέροντα με την υ
ποκρισία, το ψέμα των σκοπιμοτή
των, με τη θεωρία του σκοπού που 
αγιάζει τα μέσα, με την απάτη;

Οι προσωπικές στρατηγικές δεν 
μπορούν ούτε τώρα ούτε μετά τις 
εκλογές να έχουν καμιά τύχη.

Γι αυτό, ναι στη συλλογική ηγε
σία.

Θέλω, όμως, να ρωτήσω: Μπο
ρεί να υπάρξει συλλογική ηγεσία 
χωρίς ηθικές αρχές, χωρίς πολιτικές 
αρχές, χωρίς πολιτική ευθύνη, χω
ρίς πολιτικές θέσεις;».

Μ ΙΛΤΙΑΔΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: 
Πρότεινε πανελλαδική συνδιάσκε
ψη το Μάρτιο και όχι συνέδριο, α
ποκατάσταση της φυσιογνωμίας 
του ΠΑΣΟΚ και αποκατάσταση δια
λόγου με την Αριστερά. Και τόνισε 
μεταξύ άλλων:
★  Σήμερα, με δική μας πρωτοβου
λία, πρέπει να συσταθεί εξεταστική 
των πραγμάτων επιτροπή για τα 
«σκάνδαλα» που έχει αμετάκλητα 
αποφασίσει η δικαιοσύνη (έχουμε 
δεσμευθεί γι αυτό). Χρειάζεται και 
κομματική κάθαρση.
★  Οχι σε «αποδιοπομπαίους τρά
γους». ΝΑΙ, όμως, στην ανάληψη 
πολιτικών ευθυνών. Και υπάρχουν 
πολιτικές και κομματικές ευθύνες. 
Η περίπτωση του Τάσου Σεχιώτη 
δεν ήταν ούτε είναι ικανή να ικανο
ποιήσει το δημόσιο αίσθημα. Επρε
πε να προηγηθούν ή και να ακολου
θήσουν και άλλες. Η πολιτική στά
ση κρατικών αξιωματούχων (υ
πουργών, διοικητών Τραπεζών 
κ.λπ.) ΔΕΝ είναι προσωπικό τους 
θέμα. Εχει επιπτώσεις σ' ολόκληρο 
το Κίνημα από τον πρόεδρο έως το 
κάθε μέλος του ΠΑΣΟΚ. Η παραί
τηση από κυβερνητικό αξίωμα δεν 
προϋποθέτει διαχειριστικές ευθύ
νες. Είναι κίνηση ανάληψης πολι
τικών ευθυνών ή πολιτικής ευθι
ξίας. Δυστυχώς έλειψαν και τα 
δύο».

Μ ΑΝΩ ΛΗΣ ΔΑΣΚΑΛΑΚΗΣ:
Προτείνει δημοψήφισμα για τις βά
σεις, απλή αναλογική και προσθέ-

ΛΕΝΕ ΜΕΛΗ ΤΗΣ ΚΕΝΤΡΙΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ
«Ποιος έχει την ευθύνη μέχρι 

σήμερα. Την έχουμε κύρια εμείς 
στο ΠΑΣΟΚ. Είναι στρουθοκαμηλι
σμός και δεν πείθουμε κανέναν ό
ταν λέμε πως φταίνε όλοι οι άλλοι 
εκτός από μας.

Αν εμείς σοβαρευτούμε, θα ακο
λουθήσουν σίγουρα και οι άλλοι, 
κόμματα, εφημερίδες κ.λπ., γιατί 
δεν θα υπάρχουν συνθήκες για συ
νέχιση της πόλωσης».

Μ. ΣΤΑΥΡΑΚΑΚΗΣ: «Το κίνημα 
έπρεπε και πρέπει να αναλύσει το 
φαινόμενο Κοσκωτά και ορθά έτσι 
το χαρακτηρίζει η εισήγηση του 
προέδρου, γιατί έτσι δεν απομονώ
νεται από το ευρύτερο ιστορικό, 
κοινωνικό, θεσμικό, αλλά και πολι
τικό περιβάλλον μέσα στο οποίο 
γεννήθηκε και αναπτύχθηκε. Αν
αντιμετωπιστεί μόνο σαν σκάνδα
λο, (που είναι) τότε παίρνει αυστη-
ρά αντιπολιτευτική μορφή ώστε να 
παραπλανά και να στερεί τη δυνα
τότητα ουσιαστικού πολιτικού δια
λόγου που απαιτείται. Το σκάνδαλο 
απαιτεί καταλογισμό πολιτικών, πέ
ραν των δικαστικών, κυρώσεων».

Γ. Π ΑΠΑΔΑΤΟΣ: «Το ΠΑΣΟΚ θα 
πρέπει να απεμπλακεί από το κλίμα 
της σκανδαλολογίας, παίρνοντας 
γενναίες πολιτικές αποφάσεις που 
θα επιτρέψουν να στιγματιστούν οι 
συκοφάντες αλλά και να τιμωρη
θούν παραδειγματικά οι ένοχοι, εάν 
υπάρχουν στοιχεία συμμετοχής σε 
σκάνδαλα.
• »Η  βελτίωση των σχέσεων της 
κυβέρνησης και του ΠΑΣΟΚ με τον 
Τύπο θα πρέπει να αποτελέσει κυ
ρίαρχη και μόνιμη επιλογή. Θα πρέ
πει να βρεθούν και πάλι τα σημεία 
επαφής με τους δημοσιογράφους 
και τις δημοκρατικές εφημερίδες. 
Αυτή η ανάγκη διαφορετικών σχέ
σεων με τον Τύπο δεν μπορεί να 
καλυφθεί με την έκδοση ημερήσιας 
της ΕΞΟΡΜΗΣΗΣ.Η έκδοση της Εξ
όρμησης ημερησίως αποτελεί όμως 
ένα σημαντικό βήμα για την έκφρα
ση υπεύθυνα και χωρίς διαστρε
βλώσεις των θέσων του ΠΑΣΟΚ».

ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡΔΗΣ: 
«Πιστεύω και προτείνω - όπως και 
άλλη φορά το έχω κάνει στην Κεν
τρική Επιτροπή του ΠΑΣΟΚ -  ότι 
πρέπει να γίνονται δημόσια οι συ
νεδριάσεις μας. Το ίδιο ακριβώς εί
χα προτείνει, μαζί με άλλους συνα
δέλφους μου, πριν ένα μήνα και για 
τις συνεδριάσεις της Εξεταστικής 
Επιτροπής της Βουλής. Και στις δύο 
περιπτώσεις, αν είχαμε εισακου
στεί, θα υπήρχε καλύτερη ενημέ
ρωση και αυτό θα ωφελούσε το 
λαό, τα στελέχη μας, το ίδιο μας το 
Κόμμα και τελικά την υπόθεση της 
Δημοκρατίας.

Το Συνέδριο θα ήταν προτιμότε
ρο να γίνει αμέσως μετά τις εκλο
γές, γιατί η σκληρή κριτική που θα 
διατυπωθεί, από εκπροσώπους της 
κομματικής βάσης, φυσικό είναι να 
δημιουργήσει άσχημο κλίμα.

Πάντως -  ενόψει του Συνεδρίου 
και της γνωστής σκανδαλολογίας - 
γίνεται πλέον αναγκαίο να συστα
θεί και Εξεταστική Επιτροπή από το 
ΠΑΣΟΚ για το ΠΑΣΟΚ, ώστε να ξε
καθαρίσει αν υπάρχουν κομματικά 
στελέχη που έχουν αναμειχθεί σε 
ενδεχόμενα σκάνδαλα, ποιες πολι
τικές ευθύνες πρέπει να αποδο
θούν και ποιοι και με ποιες προδια
γραφές πρότειναν "μη κομματικά 
μέλη” που ενδεχόμενα έχουν ανα- 
μειχθεί σε σκάνδαλα».

ΓΙΑΝΝΗΣ ΝΙΚΟΛΑΟΥ: «Αμεση 
ανάγκη η αλλαγή στον τρόπο ενη
μέρωσης από τα κρατικά μέσα. 
Προτείνω η Κ.Ε. να αποφασίσει 
σήμερα την αλλαγή του τρόπου ε
νημέρωσης από αύριο.

Χρειάζεται πολιτική για λαϊκό 
ρεύμα αλλαγής κι όχι πολιτική για 
συσπείρωση του ΠΑΣΟΚικού πο
σοστού. Πρόταση και πρόγραμμα κι 
όχι αντιδεξιές κορώνες.

Να τελειώσει η αντιπαράθεση 
«εμείς κάναμε περισσότερα ή καλύ
τερα έργα από τη Δεξιά». Αυτό εί
ναι προφανές. 0  στόχος του ΠΑ
ΣΟΚ δεν ήταν ούτε είναι να παρου
σιάζεται καλύτερο από τη Δεξιά, 
αλλά διαφορετικό. Αυτό πρέπει να 
τονίζουμε. Αν υπάρχει διαφορετι
κός κοινωνικός προσανατολισμός 
σε κάθε μας πολιτική κίνηση».

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΜ ΥΡΛΗΣ-ΛΙΑΚΑ- 
ΤΑΣ: Αναφέρθηκε στα συμπτώμα
τα της σημερινής κρίσης και εντόπι
σε ως αιτίες της: την κατάσταση 
της υγείας του Πρωθυπουργού, τις 
προσωπικές σχέσεις και επιλογές 
του, το φαινόμενο-σκάνδαλο Κο
σκωτά, το λεγόμενο «πρωθυπουρ- 
γικό περιβάλλον» και τα εξ αυτού 
εκπορευόμενα κέντρα ή, αν θέλου
με, παρακέντρα εξουσίας, την έλ
λειψη ενιαίου κέντρου καθοδήγη
σης (Πρόεδρος και Εκτελ. Γραφείο) 
κ.λπ.

Και ζήτησε:
ΑΜ ΕΣΑ ο Ανδρέας Παπανδρέου 

και η ηγεσία να αποδείξει ΕΜ ΠΡΑ
ΚΤΑ - άρα υλοποίηση των αποφά
σεων - ότι και ΘΕΛΕΙ ΚΑΙ ΜΠΟΡΕΙ 
να παρέμβει στις εξελίξεις δίνοντας 
το στίγμα των κινήσεων που θα α
κολουθήσουν μέχρι τις εκλογές.

Ετσι:
— Επιτάχυνση ΚΑΘΑΡΣΗΣ (πολιτι
κά και δικαστικά). ΟΧΙ εξιλαστήρια 
θύματα.
—  Ολιγομελές κυβερνητικό σχήμα.

που προϋποθέτει αλλαγή ύφους και 
λειτουργίας.

MIX. ΝΕΟΝΑΚΗΣ: ΚΑΘΑΡΣΗ:
Πέρα από τις ποινικές ευθύνες υ
πάρχουν και οι πολιτικές. Αυτές 
πρέπει άμεσα να αποδοθούν. Η 
διαφάνεια πρέπει να κυριαρχήσει. 

Γι' αυτό:
α) Ανοιχτή συνεδρίαση της εξ

εταστικής επιτροπής.
β) Εφαρμογή του «πόθεν έ-

σχεο>. 
γ) Π(γ) Πολιτικός έλεγχος και επιβολή 

κυρώσεων σε στελέχη που λει
τουργία τους είναι έξω από τα πλαί
σια της πολιτικής του ΠΑΣΟΚ.

ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ: Είναι κοινός τό
πος σήμερα η αναγκαιότητα ενός α
νασχηματισμού που θα διασφαλίζει 
την ευελιξία, την αποτελεσματικό- 
τητα, τη σοβαρότητα, την υπευθυ
νότητα. Και όλα αυτά βέβαια σημαί
νουν αλλαγή του πολιτικού της 
«προφίλ», αναίρεση της ουδετερό
τητας απέναντι στις κοινωνικές δυ
νάμεις.

Γι' αυτό πρέπει να πούμε ΝΑΙ 
στην ολιγομελή κυβέρνηση με ταυ
τόχρονο άνοιγμα στον προοδευτικό 
χώρο. Από μόνη της όμως αυτή η 
κίνηση δεν σημαίνει τίποτα στο βα
θμό που δεν συνοδεύεται από μια 
πολιτική υπέρβασης και έντονες 
πολιτικές πρωτοβουλίες.

Γ. ΞΑΡΛΗΣ: Ασκησε έντονη κρι
τική στην εισήγηση του προέδρου, 
διότι μετατοπίζει τις ευθύνες σε ό
λους τους άλλους, διότι λείπει η αυ
τοκριτική, διότι ανοίγει μέτωπα 
προς όλες τις κατευθύνσεις, διότι 
ωραιοποιεί την ώς τώρα πολιτική 
κυβερνητικής πρακτικής, διότι ανα
ζητεί πολιτική εξουσιοδότηση για 
κίνηση εν λευκώ και χωρίς δεσμεύ
σεις.

Ζήτησε διαφάνεια, συναίνεση, 
συλλογικό πρόσωπο εξουσίας, που 
θα αναιρεί τα παρακέντρα εξου
σίας, προσέγγιση των δυνάμεων 
της προόδου και της αλλαγής. Μί
λησε για:

Ενα αρχηγικό μοντέλο εξουσίας, 
το οποίο πάντα δυσπιστούσε στη 
συγκρότηση ενός κόμματος αρχών 
με συλλογική όργανα και το οποίο 
χρησιμοποιούσε τα μέσα των δια
γραφών, της περιθωριοποίησης, 
τους διορισμούς οργάνων, τους α
νασχηματισμούς και τις αναδομή
σεις, για να καταπνίξει κάθε προ
σπάθεια ανανέωσης.

0  κίνδυνος ανατροπής του ση
μερινού σκηνικού δεν προέρχεται 
από αυτούς που ζητούν ένα κόμμα- 
θεσμό, ένα κόμμα αρχών, με εναλ
λαγές στην πολιτική, αλλά απά εκεί
νους που επιζητούν την αναπαρα

γωγή και συντήρηση των μηχα
νισμών εξουσίας όπως αυτοί έχουν 
διαμορφωθεί σήμερα.

Εδώ λοιπόν που φθάσαμε σήμε
ρα η απλή αναλογική μπορεί να α
ποτελεί πλέον μια στρατηγική ανα
νέωσης των δομών και διασφάλιση 
συναίνεσης στη λύση των μεγάλων 
θεμάτων του τόπου.

Γ. ΑΔΑΜ ΟΠΟΥΛΟΣ: Την απλή 
αναλογική θέλει το μπλοκ των εκ
δοτών. Προτείνω: Κομψή και έντε
χνη παρουσίαση του κυβερνητικού 
έργου από την τηλεόραση, να ιδρυ- 
θούν ιδιωτικοί ραδιοσταθμοί από 
τις ΟΕΣ, να αποκαλυφθεί ο ρόλος 
του Τύπου στον περίγυρο του ΠΑ
ΣΟΚ μέσω της οργάνωσης. Να κα- 
ταδικασθούν πολιτικά και να παρα
μεριστούν τα πρόσωπα για τα ο
ποία υπάρχουν έστω και αποχρώ- 
σες ενδείξεις σε σκάνδαλα. Να γίνει 
ριζικός ανασχηματισμός της κυβέρ
νησης. Ναι στο συνέδριο. Ναι σε α
ναλογικότερο σύστημα.

ΘΑΝ. ΑΘΑΝΑΣΟΥΛΗΣ: Η εισή
γηση δεν απαντά στα βασικά ερω
τήματα της σημερινής κατάστασης. 
Είναι φανερή η απουσία απαντή
σεων σε θέματα που τέθηκαν σαν 
προτεραιότητες της δεύτερης κυ
βερνητικής θητείας (ανάπτυξη, εκ
συγχρονισμός, καλύτερες μέρες εί
σοδος στο 1992 κ.τλ.).

Είναι δεδομένο και γνωστό σε 
όλους ότι και το πιο οργανωμένο 
σχέδιο αντιπάλων δεν θα είχε κα
ταφέρει να προκαλέσει ούτε το ε
λάχιστο μέρος της φθοράς και της 
αμφισβήτησης που προκαλούν κα
θημερινά σχεδόν οι ενέργειες και 
η συμπεριφορά κορυφαίων κυβερ
νητικών στελεχών.

Πρέπει κατ' αρχή να ξεφύγουμε 
από τη «λογική της αυτοδυναμίας», 
γιατί: Δεν αποτελεί ρεαλιστικό στό
χο. Το ΠΑΣΟΚ κατείχε την αυτοδυ
ναμία και με δικά του λάθη, παρα
λείψεις κ.τλ. την έχει ήδη από καιρό 
χάσει.

Πρέπει να υπάρξουν συγκλίσεις 
και συναινέσεις στον χώρο των πο
λιτικών και κοινωνικών δυνάμεων 
της προόδου.

ΧΡΥΣΑΝΘΗ ΛΑ ΙΟ Υ-Α Ν ΤΩ 
ΝΙΟΥ: Το δημοκρατικό συνέδριο εί
ναι η μόνη διέξοδος από την κρίση. 
Μόνιμο σύστημα η απλή αναλογι
κή. Συμμαχικές κυβερνήσεις από 
προοδευτικές δυνάμεις. Να εισα- 
χθεί το σύστημα ποσόστωσης στη 
συμμετοχή γυναικών στα όργανα 
του Κινήματος και στους καταλό
γους υποψηφίων στο Εθνικό και το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και την 
Τοπική Αυτοδιοίκηση.

Εχει παρατηρηθεί τους τελευ
ταίους μήνες το οδυνηρό φαινόμε-

Φ ιλοφρονήσεις Τζουμάκα - ΓΊαννόπουλου

·.

νο της δημιουργίας κλίματος έντα
σης που οδηγεί σταδιακά σε εχθρι
κή στάση του ΠΑΣΟΚ.προς την Ε
νωση Γυναικών Ελλάδας (Ε.Γ.Ε.). 
Είναι ένα φαινόμενο που καθημερι
νά δεχόμαστε τον αντίκτυπο του 
από την επαρχία και τα αστικά κέν
τρα. Είναι πραγματικά οδυνηρό το 
φαινόμενο γιατί η Ενωση Γυναικών 
Ελλάδας μια και από τις μεγαλύτε
ρες γυναικείες οργανώσεις της 
χώρας μας έχει με τους αγώνες της 
αναδείξει τη συμαντική για την κοι
νωνία σχέση του φεμινισμού με το 
σοσιαλισμό, έχει στηρίξει το Π Α
ΣΟΚ στους αγώνες του για την κοι
νωνική αλλαγή και έχει συμβάλει 
στη διαμόρφωση του σημαντικού 
κυβερνητικού έργου στον τομέα 
της ισότητας. Το φαινόμενο αυτό 
γίνεται ακόμη πιο οδυνηρό γιατί η 
στάση αυτή δεν οφείλεται σε πολι
τική αντιπαράθεση του ΠΑΣΟΚ με 
την ΕΓΕ, αλλά στην προσπάθεια α
πομόνωσης της προέδρου της Ενω
σης, Μαργαρίτας Παπανδρέου, που 
είναι αγωνίστρια, συντρόφισσα, με 
συνέπεια στις αρχές του Κινήματος, 
με τεράστια συμβολή στους αγώ
νες για κοινωνική αλλαγή και μια 
μεγάλη σήμερα διεθνής προσωπι
κότητα του σύγχρονου πολιτικο
ποιημένου φεμινισμού και του κινή
ματος ειρήνης. Κατακρίνω το φαι
νόμενο αυτό και το θεωρώ σαν δεί
γμα παρακμής ενός προοδευτικού 
κινήματος.

ί

ΔΗΜ . ΠΑΛΑΙΟΘΟΔΩΡΟΣ: Με
έχει ουσιαστικά καλύψει η εισήγη
ση του προέδρου. Αισθάνομαι ειλι- 
κρινά εξαντλημένος από τη διαρκή 
αυτοκριτική μας. Δεν πιστεύω ότι 
πρέπει να πάμε βιαστικά σ’ ένα συ
νέδριο. Θα συμφωνούσα σε πανελ
λαδική συνδιάσκεψη. Εχουν ωριμά
σει οι συνθήκες για την απλή ανα
λογική.

ΒΑΓΓΕΛΗΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ:
Αναφερόμενος στο Εκτελεστικό

Γραφείο πρότεινε να διπλασιαστεί 
ο αριθμός των μελών του. Και 
μιλώντας για την κυβέρνηση τόνισε 
ότι δεν έγινε επιλογή κατά τους α
νασχηματισμούς ανάλογα με τα 
προσόντα, τα εφόδια, το ήθος και 
την αγωνιστική προϊστορία.

Και πρότεινε:
«Να συγκροτηθεί ομάδα δράσης 

από 20-25 στελέχη μας που θα κι
νηθούν, αφού γίνει η κατάλληλη 
προετοιμασία, επί εθνικού επιπέ
δου, με τις θέσεις μας, τις αντιπα
ραθέσεις μας και τις αναλύσεις μας, 
προς απόκρουση των επιθέσεων 
και διαφώτιση της κοινής γνώμης.

Το πρόσωπο του ΠΑΣΟΚ είναι η 
κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Οι υπουρ
γοί της και οι υφυπουργοί της. Οι 
γενικοί γραμματείς υπουργείων, οι 
διοικητές οργανισμών. Τραπεζών, 
κρατικών μηχανισμών, που εμείς 
διορίσαμε ή προωθήσαμε. Οφεί
λουμε καθαρό πρόσωπο προς τα 
μέσα και προς τα έξω.

Κ. ΓΕΙΤΟΝΑΣ: Η επιθετική πολι
τική πρέπει να στοχεύει στην ανά
κτηση της αξιοπιστίας μας που 
τραυματίσθηκε.

Πρώτη προϋπόθεση είναι η εμ
μονή και σταθερότητα στις αποφά
σεις. Κύριος στόχος η επαναφορά 
σταθερών στην πολιτική ζωή. Να 
ξαναπάρουμε τις πρωτοβουλίες.

ΣΤ. ΜΑΝΙΚΑΣ: Υπάρχουν πολιτι
κές ευθύνες του ΠΑΣΟΚ για το 
σκάνδαλο Κοσκωτά. Γιατί δεν κα
τονομάζονται; Γιατί δεν τιμωρούν
ται; Ποιοι είναι εκείνοι που από το 
'85 περιθωριοποίησαν στελέχη και 
αδρανοποίησαν το μέτωπο των 
κομματικών δυνάμεων; Είναι οι 
πρεσβευτές της θεωρίας για τα 
«νέα πρόσωπα». Είναι εκείνοι που 
κάλυψαν και καλύπτουν τους «ά
χρωμους» νεόπλουτους τεχνοκρά- 
τες.

Η σύγκλιση ΚΚΕ-ΕΑΡ είναι γε
γονός θετικό.

Είναι προφανές ότι όσο αξιόπι
στος είναι ο κυβερνητικός λόγος 
τόσο αξιόπιστες γίνονται οι εφημε
ρίδες ακόμα και στο βαθμό που υ
περβάλλουν, παραποιούν, ψευδο- 
λογούν και χυδαιολογούν. Οι κυ
βερνητικές ολιγωρίες, σφάλματα 
και ευθύνες δεν μπορούν να καλύ
πτονται με ύβρεις, αποπροσανατο
λισμούς και περονικού τύπου προ
παγάνδα. Ο τρόπος παρουσίασης 
των κυβερνητικών θέσεων από την 
τηλ€0ραση ακυρώνει την ουσία 
των θέσεών μας, παραποιεί τη φυ
σιογνωμία μας και αναιρεί την ο
ποιαδήποτε καλόπιστη διάθεση 
προσέγγισης των κυβερνητικών 
θέσεων.

Πρόταση: Να συσταθεί αύριο 
διακομματική επιτροπή για τον έ
λεγχο των κρατικών μέσων μαζικής 
ενημέρωσης. Η διακομματική επι
τροπή να συνεννοηθεί με την Ε- 
ΣΗΕΑ και τους ιδιοκτήτες εφημερί
δων ώστε να συνταχθεί κώδικας 
δημοσιογραφικής δεοντολογίας.

Σ. ΚΑΛΟΥΔΗΣ: Να συγκροτηθεί 
εξεταστική επιτροπή, για τα θέματα 
των όπλων και τις δραστηριότητες 
της Ε.Β.Ο.

Θέλω να κάνω δύο ερωτήματα 
για τον πρόεδρο.

Πόσος είναι ο εύλογος χρόνος 
για να εξετασθεί μια καταγγελία 
που γίνεται με τις διαδικασίες που 
σεις υποδείξατε, ώστε να επιβλη
θούν κυρώσεις στους υπεύθυνους;

Και πόσος ειδικότερα είναι ο 
χρόνος όταν η καταγγελία αποδει- 
κνύεται από δημόσια έγγραφα;

Πόση υπομονή πρέπει να έχουν 
οι καταγγείλαντες, όταν βλέπουν να 
επιβραβεύονται οι καταγγελθέντες 
για παρανομία; Μια παρανομία που 
αποτελεί πτυχή συγκλονιστικού 
σκανδάλου.

Π. ΜΩΡΑΛΗΣ: Υπερέχουμε των 
πολιτικών μας αντιπάλων. Το γνω
ρίζει η τελευταία συγκροτηθείσα 
προεκλογική εταιρεία Δεξιάς και 
παραδοσιακής Αριστεράς. Το ΠΑ
ΣΟΚ είναι αυτοτραυματισμένο, για
τί μόνο του είχε την δύναμη να 
τραυματιστεί. Κάποιοι, τώρα, απο
ποιούνται ευθυνών, φροντίζουν να 
καταγραφούν ως έντιμοι. Ολοι 
όμως είμαστε συνυπεύθυνοι γις το 
καλό ή για ό,τι κακό. Διαφωνώ με 
την πρόταση για συνέδριο τον 
Μάρτιο. Να γίνει συνδιάσκεψη.

ΘΑΝ. ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ. Ευθυ- 
νόμαστε και εμείς για το κλίμα της 
σκανδαλολογίας, που πρέπει να 
χτυπηθεί.

Εχουμε ευθύνες για την καθυ
στέρηση της παρέμβασης οττην υ
πόθεση Κοσκωτά. Δεν υπάρχουν 
άλλες ευθύνες μας σκοπιμότητας.

Καταδικάζουμε μερίδα του Τύ 
που για τις αντιλήψεις του, ότι είναι 
η μοναδική εξουσία.

ΗΡ. Μ ΑΤΡΑΓΚΑΣ: «Κυβέρνηση 
ολιγομελής με στελέχη άτρωτα - 
και πολιτική συγκρότηση. Στελέχη 
που έχουν τρωθεί είτε από λασπο
λογία, είτε από αιχμές σκανδάλων 
μερίδα του Τύπου, να μην συμμετέ
χουν στη νέα κυβέρνηση.

Κρατικοί αξιωματούχοι που ενέ
χονται, σε σοβαρές αμέλειες και 
παραλείψεις, εάν δεν παραιτούνται, 
μπορεί να τους παραιτήσει η πολιτι
κή ηγεσία πρόεδρος και ΕΓ.».

Β. ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: «Η αδιαφά
νεια σε τίποτα δεν εξυπηρετεί. Σε 
κάθε περίπτωση όμως είναι αδια
νόητο να μην ισχύει το πόθεν έ
σχες και να υπάρχει το τραπεζικό 
απόρρητο για μια δραστηριότητα - 
τραπεζική, η οποία χειρίζεται κοι
νωνικούς πόρους, τις καταθέσεις 
του λαού».
• «Οι προφανείς και αποδεδειγμέ
νες ευθύνες της Κεντρικής Τράπε
ζας στο σκάνδαλο Κοσκωτά σε τί
ποτα δεν αναιρούν, βέβαια, τις πο
λιτικές ευθύνες. Ισως τις τονίζουν 
περισσότερο».

Μ. ΤΡΙΚΟΥΚΗΣ: «Το ξεπέρασμα 
του «ιστορικού σχήματος» (ΚΚΕ - 
ΕΑΡ) της κομμουνιστικής συνιστώ
σας της Αριστεράς, αποτελεί ση
μαντική συμβολή στη θεσμική και 
πολιτική εξέλιξη της χώρας. Το κί
νημά μας πρέπει ν' αξιοποιήσει 
στην πράξη, τα νέα πλαίσια πολιτι
κής συγγένειας της συνασπισμένης 
Αριστεράς με το ΠΑΣΟΚ (πολλές 
κοινές προτάσεις για ξεπέρασμα 
της κρίσης οικονομίας, θεσμοί, 
ΕΟΚ, ΝΑΤΟ κλπ). Να απευθύνουμε 
πρόταση μακροπρόθεσμου διαλό
γου, όταν θα είμαστε έτοιμοι να 
συζητήσουμε και το εκλογικό σύ
στημα».

ΜΕΝ. ΓΚΙΒΑΛΟΣ. Ας μην αναζη
τούμε τελικά τις λύσεις στα εκλογι
κά συστήματα. Ας απαντήσουμε 
πρώτα εμείς αν θέλουμε και αν 
μπορούμε να διαμορφώσουμε ένα 
νέο τύπο εξουσίας, αν μπορούμε να 
πραγματοποιήσουμε «εσωτερικά» 
την υπέρβαση αυτή ως ΠΑΣΟΚ. Αν 
μπορούμε να λειτουργήσουμε στο 
μέλλον μέσα σ’ ένα ενιαίο πλαίσιο 
αρχών και αξιών ή θα γίνουμε ένα 
άθροισμα τάσεων και ομάδων, ο
δηγούμενοι σ' έναν πολιτικό και η
θικό κατακερματισμό.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΧΑΡΔΑΛΙΑΣ: Η ηγε
σία μας όχι μόνο έχει πάψει να βρί
σκεται στο απυρόβλητο, αλλά εξαι- 
τίας πολλών γεγονότων βρίσκεται 
στο στόχαστρο «φίλων» και αντι
πάλων.

Πρέπει να πάρουμε πρωτοβου
λία στο εκλογικό σύστημα στην κα
τεύθυνση της απλής αναλογικής, με 
παράλληλο άνοιγμα στις δημοκρα
τικές δυνάμεις του τόπου και κύρια 
στις άλλες αριστερές δυνάμεις.

Κρίνω αυτή η προσέγγιση και η 
συζήτηση με τις άλλες δυνάμεις της 
Αριστεράς να ξεκινήσει άμεσα 
τώρα.

Τα στοιχεία 
έγιναν... 

φημολογίες!
ΑΠΕΦΥΓΕ χτες ο κυβερνητικός εκπρόσωπος Σωτ. Κωστόπου- 

λος να δώσει σαφή απάντηση στη δήλωση του εκδότη της 
«Ε» Χρ. Τεγόπουλου ότι ο Πρωθυπουργός δέχτηκε τα ενδει

κτικά στοιχεία του, ότι ο Κοσκωτάς άδειαζε τα ταμεία της Τράπε
ζας Κρήτης. Δημοσιογράφος υπέβαλε στον κ. Κωστόπουλο την 
ακόλουθη ερώτηση:

«Ο εκδότης της ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ έγραψε χτες ότι πολύ πριν 
απευθύνει τη γνωστή επιστολή του στον Πρωθυπουργό, στις 11 Ιου
νίου, του είχε έκφραση την πεποίθησή του ότι ο Κοσκωτάς σκόρπιζε 
χρήματα των καταθετών της Τράπεζας Κρήτης. Οπως λέη ο κ. Τεγό- 
πουλος, ο Πρωθυπουργός συμφώνησε μαζί του. Τι έχη να na η 
κυβέρνηση»;

ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Πρωθυπουργός δεν είχε λάβει απολύτως 
καμιά θέση στη φημολογία και τις διάφορες διαδόσεις που κυκλοφο
ρούσαν τότε για την υπόθεση της Τράπεζας Κρήτης.

Γ Γ αυτό και έδωσε εντολή να διενεργηθεί αυστηρός έλεγχος και 
να δρομολογηθούν οι νόμιμες διαδικασίες διαλεύκανσης και κάθαρ- 
σης.

Απάντηση «Ε»: Στην τελευταία του συνάντηση στο Καστρί στις 
23 ΜάΓου με τον πρωθυπουργό Ανδρέα Παπανδρέου, ο εκδότης 
της «Ε» Χρήστος Τεγόπουλος δεν του ανέφερε «φημολογίες και 
διάφορες διαδόσεις», όπως διατείνεται ο κ. Κωστόπουλος. Εξέθε
σε στον κ. Παπανδρέου συγκεκριμένα στοιχεία από τα οποία έ
βγαινε αβίαστα το συμπέρασμα ότι τα χρήματα που διασπάθιζε 
ο κ. Κοσκωτάς προέρχονταν από καταλήστευση των ταμείων της 
Τράπεζας Κρήτης.

Ο κ. Παπανδρέου συμφώνησε με τη συλλογιστική και τα επιχει
ρήματα του κ. Τεγόπουλου και υπεσχέθη να ενεργήσει καταλλή
λως.

Η κατάληξη, άλλωστε, της ιστορίας Κοσκωτά απέδειξε την από
λυτη ορθότητα των επιχειρημάτων του εκδότη της «Ε». Και θα 
ήταν αφύσικο ένας άνθρωπος της ευφυΐας και οικονομολογικής 
κατάρτισης του κ. Παπανδρέου να μην είχε συμφωνήσει.

φλωράκης: «Ν α ι» στη 
δημοτική τηλεόραση
Ο γ. γραμματέας του ΚΚΕ X. Φλωράκης συναντήθηκε χθες με το δήμαρ- {

χο Θεσσαλονίκης κ. Κοΰβελα, ο οποίος τον ενημέρωσε για τις προθέσεις 
δημιουργίας δημοτικής τηλεόρασης.

Στη σχετική ανακοίνωση αναφέρεται ότι:
Το ΚΚΕ αντιμετωπίζει θετικά την προοπτική δημιουργίας δημοτικής τη

λεόρασης, η οποία αν λειτουρνεί δημοκρατικό και όχι σε στενό παραταξια
κό πλαίσιο, θα συμβάλει στην αντικειμενική πληροφόρηση των δημοτών 
αλλά και στον εκδημοκρατισμό των μέσων μαζικής ενημέρωσης.

Δ ρεττάκης: Ο ι « 1 5 »  

α π ά ντη σ α ν  γ ια  την α πλή
«Το  εκλογικό σύστημα που θα ισχύσει σ' όλες τις επόμενες εκλογές 

δεν είναι θέμα διαπραγματεύσεων και διαλόγου με τα κόμματα, όπως είπε 
ο Πρωθυπουργός στην ομιλία του στην Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ. Αντί να αρχίσει 
ατέρμονες συζητήσεις ο κ. Παπανδρέου δεν έχει παρά να υιοθετήσει την 
πρόταση νόμου των «1 5 »  βουλευτών, για να λήξουν τα «παιχνίδια» γύρω 
από τον εκλογικό νόμο».

Αυτό αναφέρει σε δήλωση του ο Μ. Δρεττάκης και τονίζει ακόμα ότι:
«Μ ε την πρόταση νόμου των «1 5 »  (όπως και με εκείνη των «1 2 ») κάθε 

κόμμα που συγκεντρώνει τουλάχιστον το πανελλαδικό μέτρο, παίρνει τό
σες έδρες όσες αναλογούν στο ποσοστό των ψήφων που πήρε σε ολόκλη
ρη τη χώρα. Η πρόταση, επομένως, αυτή έχει και τα τρία χαρακτηριστικά 
για τα οποία μίλησε ο κ. Πρωθυπουργός χτες στην Κ.Ε. του ΠΑΣΟΚ.

Επιπλέον, η πρόταση νόμου των « 1 5 »  σέβεται απόλυτα την υποδιαίρεση 
της χώρας σε 56 εκλογικές περιφέρειες ».

0 Μητσοτάκης στον Καραμανλή
Απόψεις για τη γενική κατάσταση της χώρας, αντάλλαξαν χθες ο πρώην 

Πρόεδρος της Δημοκρατίας Κ. Καραμανλής και ο πρόεδρος της Ν Α  Κ. 
Μητσοτάκης, κατά τη συνάντησή τους στην Πολιτεία.

Σύμφωνα με την ανακοίνωση της Ν Α , ο κ. Μητσοτάκης επισκέφθηκε 
τον κ. Καραμανλή για να του ευχηθεί για τον καινούργιο χρόνο.

Σημειώνεται ότι είναι η πρώτη φορά κατά την οποία ο κ. Μητσοτάκης 
επισκέπτεται την Πολιτεία προκειμένου να εκφράσει τις ευχές του για το 
νέο έτος.

Γλέζος: Κι εγώ πήγα στις ΗΠΑ
Με δήλωσή του ο πρόεδρος της ΕΛΑ Μ. Γλέζος, αναφερόμενος στην 

επίθεση της «Αυριανής» εναντίον του Λ. Κύρκου, αναφέρει ότι:
«Α ν ο Λεωνίδας Κύρκος είναι πράκτορας των Αμερικανών, τότε πρέπει 

να είμαι και εγώ, γιαπ το 1982 πήγα στις Η .Π Α . Με τον ίδιο τρόπο. Επειδή 
δεν είχα συμπεριληφθεί στην επίσημη αντιπροσωπεία του ελληνικού Κοι
νοβουλίου και οι ομογενείς ήθελαν να παραστιό οπωσδήποτε στις εκδηλώ
σεις τους για την 25η Μαρτίου, με προσκάλεσαν ξεχωριστά».

ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗ, 31. Το δημοτικό συμβούλιο στηλίτευσε τα πρόσφατα 
δημοσιεύματα του δημοσιογραφικού και ραδιοφωνικού συγκροτήματος 
«Αυριανής» των αδελφών Κουρή με τα οποία επιδιώκεται η εν ψυχρώ σπί- 
λωση πολιτικών ηγετών και κομμάτων. «Τέτοια δημοσιεύματα φασιστικής 
έμπνευσης δηλητηριάζουν την πολιτική ζωή, με σκοπό την αποσταθερο
ποίησή της», τονίζεται στην απόφαση του δημοτικού συμβουλίου.

Ευχές για συνιπνεση
Ετος εκλογών, κάθαρσης και διεξόδου από την κρίση με συναίνεση και 

συνεργασία περισσότερων πολιτικών δυνάμεων μεταξύ τους, χαρακτηρί
ζουν το 1989 τα κόμματα στα πρωτοχρονιάτικα μηνύματά τους.

Μηνύματα εξέδωσαν χθες η Δ Η -ANA. το ΚΟΔΗΣΟ. η ΕΔΑ Γλέζου, η 
ΕΔΑ Λεντάκη, το Αγροτικό Κόμμα, ο Στάθης Παναγούλης, ο Ν. Βενιζέλος. 
ο Γ. Μυλωνάς, η Χρ. Δημοκρατία, το ΚΚΕ Εσ. - Α.Α., το Μέτωπο των Εργα
ζομένων.


